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Zarząd  MPK, KASP 
oraz  Organizacje Związkowe Miejskiego 

Przedsiębiorstwa Komunikacji w Kielcach

Zdrowych, spokojnych, 
pełnych radości Świąt Bożego Narodzenia.

Niech to będzie dobry czas, wypełniony 
tym, co tworzy domowe ciepło -

serdecznością, uśmiechami i wzajemną 
życzliwością.

A nowy 2024 rok niech przyniesie wiele 
sukcesów oraz wszelką pomyślność. 

Wesołych Świąt i Szczęśliwego  
Nowego Roku

życzą
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Wydawca
Miejskie Przedsiębiorstwo 
Komunikacji Sp. z o.o.
ul. Jagiellońska 92, 25-734 Kielce
www.mpk.kielce.pl
pasazer@mpk.kielce.pl

Skład
S.Q.A.D

Reklama
reklama@mpk.kielce.pl
tel. 41 345 24 21 wew. 435
nakład 15 000 egzemplarzy

Druk
Cztery Asy
www.czteryasy.pl

Szanowni Państwo! 

W grudniowym, świątecznym wyda-
niu „Pasażera” poruszamy sprawy 
bardzo ważne dla naszej spółki. 

Prezentujemy stanowisko władz KASP doty-
czące podpisanego przez ZTM Kielce aneksu 
z BP Tour oraz apel związków zawodowych 
działających w MPK m.in.: o zorganizowanie 
debaty publicznej. Do bieżącej sytuacji w ar-
tykule odniósł się również Bogdan Latosiński. 
Pasażerowie znajdą w biuletynie wiele istot-
nych informacji dotyczących: remontów dróg, 
świątecznego rozkładu jazdy autobusów oraz 
400-lecia klasztoru na kieleckiej Karczówce. 

Janusz Koza 
Prezes MPK w Kielcach
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CZEGO SIĘ BOJĄ WŁADZE KIELC?
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Zakup nowych autobusów i duża po-
pularność podmiejskich linii komer-
cyjnych – to przykładowe sukcesy, 
jakie MPK odniosło w kończącym się 
2023 roku. Zarząd deklaruje nieustan-
ny rozwój spółki i podnoszenie jako-
ści świadczonych usług – dla dobra 
mieszkańców Kielc. 

Jerzy Met – członek zarządu MPK przypo-
mina, że w bieżącym roku firma kupiła, 
osiem, niskoemisyjnych autobusów. Za-
warta jest umowa, w świetle, której pod 
koniec przyszłego kwartału do Kielc do-
trze kolejne 9 nowych pojazdów – nisko-
emisyjnych MANów, w tym cztery wielko-
pojemne – 18 metrowe. 
Łącznie w bieżącym roku, MPK na nowy, 
niskoemisyjny tabor wydało prawie 30 
milionów złotych.
Zdaniem Janusza Kozy – prezesa MPK 
zakupy, znacznie podniosły jakość świad-
czonych usług i  bezpieczeństwo Pasaże-
rów. 
Janusz Koza zapewnia, że sytuacja finan-
sowo-ekonomiczna spółki jest zadowala-
jąca. – Bez większych problemów może-
my świadczyć usługi i  myśleć o  dalszym 
rozwoju i  inwestowaniu w  nowy tabor 
– zapowiada prezes.
Do roku 2027, MPK musi zgodnie z umo-
wą z ZTM zakupić kolejne autobusy tak 
aby średni wiek taboru wynosił równe 
osiem lat. To jakie marki pojazdów będą 
kupowane, rozstrzygnie przetarg, ale ra-
czej będą to autobusy nowe i niskoemi-
syjne. 
Jerzy Met wśród sukcesów spółki w 2023 
roku wymienia duże powodzenie linii po-
zamiejskich, tak zwanych komercyjnych. 
– Napełnienie tych autobusów jest bar-
dzo duże i przybywa coraz więcej klien-
tów – wskazuje członek zarządu. 
Przypomnijmy, że MPK realizuje poza 
miasto kursy na liniach: 201 do Chmielni-
ka, 208 do Buska-Zdroju i 206 do Łagowa 
oraz 205 do Rakowa. 
Członkowie zarządu zapowiadają, że 
prowadzone są analizy w sprawie ewen-
tualnego zwiększenia częstotliwości kur-
sów oraz obsługi innych kierunków. 
Janusz Koza dodaje, że oprócz dbałości 
o nowoczesny tabor, MPK realizuje inne 
zadania, takie jak prace remontowe – in-

Zarząd MPK zapewnia, że jest robio-
ne wszystko aby warunki w autobu-
sach miejskich, którymi podróżują 
kielczanie – mimo zimowych warun-
ków, w tym niskich temperatur – były 
jak najlepsze.

Jerzy Met – członek zarządu MPK infor-
muje, że w okresie zimowym w autobu-
sach niskoemisyjnych temperatura jest 
ustawiana automatycznie, a  w  pozosta-
łych pojazdach, załoga dba o to by było 
w nich ciepło i by były odpowiednio do-
świetlone. 
Jerzy Met prosi również Pasażerów o wy-
rozumiałość. Często punktualność i  czas 
dojazdu autobusów zależą od warun-
ków atmosferycznych, odśnieżenia dróg. 
W  ubiegłym roku zdarzały się opóźnie-

W  Boże Narodzenie autobusy ko-
munikacji miejskiej w  Kielcach będą 
kursować w  ograniczonym zakresie 
– informuje Zarząd Transportu Miej-
skiego w Kielcach.

W Wigilię, czyli 24. grudnia autobusy kur-
sowały będą według niedzielnych rozkła-
dów jazdy. 
ZTM podkreśla, że w  nocy z  24 na 25 
grudnia br. nie będą jeździły linie nocne 
N1 i N2.
Z kolei 25 i 26 grudnia, czyli w Święta Bo-
żego Narodzenia oraz 01 stycznia 2024r., 
w Nowy Rok, autobusy komunikacji miej-
skiej kursowały będą wg rozkładów jazdy 
obowiązujących w niedziele, z wyjątkiem 
autobusów linii 4 i  21 które kursować 
będą z  ograniczoną częstotliwością wg 
zamieszczonych rozkładów jazdy. Zawie-
sza się w tych dniach kursowanie linii 0W, 
0Z, 54, 114.
W okresie Świąt Bożego Narodzenia czyli 
od 27 do 29 grudnia br., autobusy linii nr 
114 będą kursowały według SOBOTNICH 
rozkładów jazdy. Zawiesza się kursowa-
nie linii 104.
W  ostatni dzień 2023 roku czyli w  Syl-
westra, autobusy kursować będą tak jak 
w niedziele. 

INWESTYCJE MPK. 
PODSUMOWANIE ROKU

APEL DO PASAŻERÓW 

JAK BĘDĄ KURSOWAĆ 
AUTOBUSY W ŚWIĘTA 
I NOWY ROK?

westycyjne. Odnowiona została elewacja 
stacji obsługi, jest robiona, wymiana bram 
wjazdowych i nie tylko. 
Prezes Koza zapowiada kolejne inwesty-
cje w  infrastrukturę, istniejące budynki, 
które trzeba w  sposób systematyczny 
unowocześniać i modernizować, a  także 
dbałość o  zasoby ludzkie. Dlatego MPK 
planuje zakup nowych systemów infor-
matycznych, które usprawnią pracę służb 
technicznych MPK, jak i  pracowników 
pionu administracyjnego. 
Jerzy Met zwraca uwagę na usługi jakie 
spółka świadczy dodatkowo. MPK podpi-
suje nowe umowy z klientami na tanko-
wanie flotowe. Spółka zawarła również 
porozumienie z policją na usługi związane 
z holowaniem samochodów powypadko-
wych z kolizji. 
Paliwo sprzedawane na terenie zajezdni 
przy ulicy Jagiellońskiej cechuje dobra ja-
kość i niskie ceny. Spółka prowadzi rów-
nież m.in. serwis ogumienia oraz stacje 
badań diagnostycznych, które są otwarte 
na klientów z zewnątrz. 

nia, problemy z  dojazdem pojazdów, ze 
względu na nieprzejezdne ulice. 
– Prosimy o  wyrozumiałość, ponieważ 
często do opóźnień w kursowaniu auto-
busów dochodzi nie z naszej winy. Powo-
dują je korki, albo wspomniane już wyżej 
złe warunki atmosferyczne i  stan dróg – 
podkreśla Jerzy Met.

AKTUALNOŚCI
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REMONTY NA 
ULICACH KIELC

ODBLASKI MOGĄ 
URATOWAĆ ŻYCIE 

MPK DBA  
O PRACOWNIKÓW

Dobra informacja dla kierowców jeż-
dżących po ulicach Kielc jest taka, że 
zimą nie będą rozpoczynać się żadne 
nowe inwestycje drogowe w mieście. 
Kontynuowane są rozpoczęte moder-
nizacje. Zła informacja jest taka, że 
pogoda może skutecznie pokrzyżo-
wać i wydłużyć część remontów. 

Jak informuje Jarosław Skrzydło – rzecznik 
Miejskiego Zarządu Dróg w Kielcach, za-
kończyły się prace, w ramach remontów 
nakładowych ulic: Szczecińskiej i Massal-
skiego. 
Nadal trwają natomiast prace w  ramach 
aktualnie realizowanego projektu, któ-
ry obejmie łącznie modernizację 13 ulic 
w Śródmieściu.
W związku z tym przedsięwzięciem, trwa 
wymiana i modernizacja kanalizacji desz-
czowej na ulicy Kaczmarka i Nowy Świat. 
– Później wykonawca, po wykonaniu tych 
robót, przystąpi do prac nawierzchnio-
wych. Jeżeli chodzi o pozostałe ulice re-
montowane w ramach tego projektu, to 
trwają roboty nawierzchniowe także na 
ulicy Złotej oraz Śniadeckich – wylicza Ja-
rosław Skrzydło. 
Te ulice – zgodnie z założeniami, powin-
ny być otwarte jeszcze w  tym roku, ale 
założenia wykonawcy może weryfikować 
aura. 

Jesień i zima to najniebezpieczniejszy 
czas w  roku na drogach. Krótkie dni 
i  niekorzystne warunki atmosferycz-
ne powodują, że kierowcy i  osoby 
piesze powinny szczególnie uważać. 
Stąd apel policji i pracowników MPK 
– zwłaszcza kierowców autobusów 
miejskich o noszenie odblasków.

Prawo o  ruchu drogowym definiuje, że 
osoba poruszająca się po drodze, po 
zmierzchu, poza obszarem zabudowa-
nym, jest zobowiązana używać elemen-
tów odblaskowych w  sposób widoczny 
dla innych uczestników ruchu.
Co ważne, muszą być one widoczne dla 
kierowców – chyba że pieszy porusza 
się chodnikiem lub drogą przeznaczoną 
wyłącznie dla pieszych (przepis nie jest 
stosowany w strefach zamieszkania). Su-
gerujemy jednak by dla własnego bezpie-
czeństwa nosić elementy odblaskowego 

Miejskie Przedsiębiorstwo Komuni-
kacji w Kielcach dba o pracowników 
nie tylko zapewniając dobre warunki 
pracy, ale i  dając im dostęp do róż-
nych form wypoczynku. Firma dys-
ponuje ośrodkiem wypoczynkowym 
w  Rowach, gdzie tylko w  tym roku, 
przebywało z rodzinami 145 pracow-
ników.

Spółka oferuje również załodze, 9-dnio-
we wycieczki do Grecji. Wyjazdy cieszyły 
się ogromną popularnością. Na przełomie 
kwietnia i maja w wycieczce uczestniczy-
ło 55 osób, podobna liczba pracowników 
MPK wyjechała pod koniec października. 
Jednocześnie informujemy czytelników 

W grudniu powinna zostać również sfina-
lizowana inna ważna inwestycja – remont 
ulicy Wojska Polskiego, gdzie wykonawca 
układa ostatnie, ścieralne warstwy asfal-
tu. 
Prace są prowadzone do granic miasta, 
tak aby w  połowie grudnia już można 
było puścić ruch na 2,5 kilometrowym 
modernizowanym odcinku – zapowiada 
rzecznik MZD.
Pytany o prace na skrzyżowaniach w Kiel-
cach, wyjaśnia, że są związane z instalo-
waniem Inteligentnego Systemu Transpor-
towego. Działania wykonawcy w różnych 
miejscach miasta, w mniejszym lub więk-
szym stopniu wpływają na ruch w  Kiel-
cach. Aktualnie są prowadzone m.in. 
na skrzyżowaniu Warszawskiej i Orkana. 
W planach jest rozpoczęcie prac m.in. na 
zbiegu ulic Jagiellońskiej i Grunwaldzkiej. 

W grudniu, po miesiącach utrudnień, jak 
zapowiada Jarosław Skrzydło, powinno 
zostać otwarte skrzyżowanie ulicy Ja-
giellońskiej i  Karczówkowskiej. Zostaną 
usunięte wszystkie utrudnienia i  będzie 
włączona zainstalowana tam sygnalizacja 
świetlna. 
Zakończyły się już prace na ulicy Artwiń-
skiego. 

również poruszając się po mieście. Jest to 
prośba skierowana zarówno do pieszych, 
jak i rowerzystów.
Jak podaje na swoich stronach policja, po 
ciemku, bez elementów odblaskowych, 
jesteśmy widoczni w  światłach mijania 
z  odległości zaledwie 20 – 30 metrów. 
Jeśli kierowca jedzie prędkością 90 km/h, 
to pokonuje 25 metrów drogi w ciągu 1 
sekundy i  nie ma szans na jakąkolwiek 
reakcję gdy zauważy na swojej drodze 
pieszego.
Jeśli jednak dana osoba jest wyposażona 
w element odblaskowy, odbijający światła 
samochodu, kierowca spostrzeże go już 
z odległości 130 – 150 metrów, czyli ok. 
5-10 razy szybciej.
Ważne, by odblaski umieszczać tak by 
były widoczne zarówno dla kierowców 
nadjeżdżających z przodu, jak i z tyłu.
To może nawet uratować pieszemu życie.
Idąc poboczem drogi lub chodnikiem, 
pamiętajmy, aby poruszać się zawsze po 
lewej stronie.

AKTUALNOŚCI
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W  czerwcu tego roku, weszła w  życie 
nowelizacja ustawy o  publicznym trans-
porcie zbiorowym, po to aby zwiększyć 
bezpieczeństwo m. in. kierowców au-
tobusów miejskich. Z  ustawy tej wyni-
ka, że osoba wykonująca przewóz osób 
w  publicznym transporcie zbiorowym, 
podczas kierowania środkami transportu 
i w  związku z  kierowaniem nimi, korzy-
sta z ochrony przewidzianej dla funkcjo-
nariusza publicznego, a wobec sprawcy, 
zaostrza odpowiedzialność karną w przy-
padku czynnej napaści czy naruszenia 
nietykalności cielesnej i  godności osobi-

OKIEM KIEROWCY 
AUTOBUSU 
MIEJSKIEGO WSPANIAŁY 

JUBILEUSZ KIELECKIEJ 
KARCZÓWKI 
400-lecie istnienia obchodzi klasztor 
na kieleckiej Karczówce. Jubileusz, 
który potrwa cały rok rozpoczął się 
29 października. Zainagurowała go 
Msza Święta, której przewodniczył 
biskup kielecki Jan Piotrowski.

Janusz Koza – prezes Miejskiego Przedsię-
biorstwa Komunikacji w Kielcach zapew-
nia, że spółka będzie wspierać obchody – 
jako firma zaangażowana w życie lokalnej 
społeczności. 

Ks. Mariusz Zakrzewski, rektor klasztoru 
na Karczówce mówi, że jubileusz zaina-
gurowano w okolicy liturgicznego wspo-
mnienia św. Karola Boromeusza, którego 
relikwie sprowadził do Kielc biskup Mar-
cin Szyszkowski, fundator kościoła i klasz-
toru.
Postać Karola Boromeusza jest bardzo 
ważna w  kontekście powstania Kar-
czówki. Wstawiennictwo tego świętego, 
uchroniło ludność Kielc przed zarazą. Bi-
skup Szyszkowski spełnił obietnicę daną 
Bogu i  wybudował najpierw kościół ku 

Pasażera, że istnieje możliwość wynaj-
mu autobusów i autokarów. MPK oferu-
je bezpieczny transport krajowy i między-
narodowy.
Spółka pomaga również przy organizacji 
wycieczek szkolnych.
Więcej informacji o  ofercie można uzy-
skać pod numerem tel: 41 201 41 10 
wew. 435

stej kierowców. Zawód kierowcy autobu-
su miejskiego to praca bardzo odpowie-
dzialna, choć czasem jest niewdzięczna…
Kierowca jest odpowiedzialny za przewo-
żonych pasażerów, musi wykazywać się 
dużą koncentracją i  ogromną cierpliwo-
ścią, zarówno w stosunku do osób znaj-
dujących się w autobusie, jak i do innych 
kierowców samochodów osobowych. 
Podczas wykonywania swoich obowiąz-
ków, często musi mierzyć się niestety 
z agresją ze strony pijanych, gapowiczów 
czy sfrustrowanych pasażerów o różnych 
światopoglądach. W  związku z  nieprze-
widzianymi sytuacjami i  ponoszonym ry-
zykiem, kierowca musi być opanowany 
i  szybko podejmować rozsądne decyzje. 
Codzienne, przewożenie dużej liczby 
pasażerów, wymaga zdolności interper-
sonalnych i  otwartości. Czy pasażerowie 
doceniają pracę kierowcy? Niestety często 
jest on doskonałym obiektem do wyła-
dowania na nim swojej frustracji, agresji 
i skarg, gdyż jest jedyną osobą w autobu-
sie, która nie może go opuścić.

czci świętego Karola Boromeusza, a  na-
stępnie kompleks klasztorny. 
– Planujemy przede wszystkim obchody 
liturgiczne – zapowiada ksiądz Mariusz 
Zakrzewski, który dodaje, że daty uroczy-
stości są uzależnione od terminów, jakie 
wskażą Biskupi. 
Centralne obchody są planowane 
w  czerwcu przyszłego roku. Zakończe-
nie roku jubileuszowego będzie również 
wspomnieniem świętego Karola Borome-
usza. 
Ksiądz rektor informuje, że w ciągu roku 
odbędą się m.in.: lekcje historii na Kar-
czówce dla młodych. 
– Jubileusz służyć ma temu aby spojrzeć 
na te 400 lat, które były, ale musimy pa-
trzeć również na to co jest teraz i  zapy-
tać jakie wyzwania stoją przed nami na 
kolejne dziesiątki lat. Tak by uszanować 
przeszłość, pomyśleć o przyszłości i teraź-
niejszości, tym na co teraz mamy wpływ 
– dodaje ksiądz Mariusz Zakrzewski.
Jego zdaniem, warto przytoczyć słowa 
biskupa kieleckiego, który zaznaczył, że 
klasztor nie jest tylko obiektem zabyt-
kowym, muzealnym, ale jest wciąż żywy 
i służy ludziom.
Działalność Karczówki ma wymiar ducho-
wy i nie tylko. W kompleksie jest prawie 
100 miejsc noclegowych, gdzie można 
przyjechać wyciszyć się, „poczuć” ducha 
tego miejsca, spojrzeć w siebie, zobaczyć 
drugiego człowieka i doświadczyć przede 
wszystkim Bożej obecności.
Ksiądz Marcin Zakrzewski zapowiada, że 
o kolejnych wydarzeniach w ramach roku 
jubileuszowego, klasztor będzie informo-
wać na bieżąco. 
MPK deklaruje pomoc i wsparcie przy or-
ganizowaniu uroczystości. 
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O TYM NIE WOLNO MÓWIĆ NA „SALONACH”! KTO CHCE SIĘ UWŁASZCZYĆ 
NA MAJĄTKU NALEŻĄCYM DO PRACOWNIKÓW MPK! MIASTO CHCE 
SPRZEDAĆ UDZIAŁY Z POMINIĘCIEM OBOWIĄZUJĄCYCH DOKUMENTÓW 
ZAWARTYCH ZE SPÓŁKĄ PO STRAJKU ZAŁOGI W 2007 ROKU

Nieprawdziwe informacje o  struktu-
rze własnościowej MPK Kielce
Od kilku miesięcy w  obiegu publicznym 
powielane są nieprawdziwe informacje, 
które godzą w  dobre imię załogi Miej-
skiego Przedsiębiorstwa Komunikacji 
oraz udziałowca większościowego, czyli 
spółki pracowniczej Kieleckie Autobusy. 
Mowa tu o  licznych wypowiedziach na 
konferencjach czy sesjach Rady Miasta 
Kielce przedstawicieli kieleckiego ratu-
sza oraz niektórych radnych, przeważnie 
reprezentujących kluby Koalicji Obywa-
telskiej i prezydencki. Dotyczą one struk-
tury własnościowej MPK Kielce i nie mają 
żadnego potwierdzenia w oficjalnych do-
kumentach zawartych między miastem 
a  przedsiębiorstwem. Chodzi tu między 
innymi o porozumienie podpisane tuż po 
18-dniowym strajku kierowców w  2007 
roku oraz umowę kupna-sprzedaży spo-
rządzoną na potrzeby prywatyzacji pra-
cowniczej. Jednocześnie podczas tych 
konferencji i sesji specjalnie nie dopuszcza 
się do głosu osób reprezentujących MPK 
Kielce.
–– 
Po naszych wielokrotnych apelach miasto 
wyraziło wstępną zgodę na sprzedaż swo-
ich mniejszościowych udziałów, jednak 
z pominięciem zapisów w wymienionych 
tu dokumentach, lecz na podstawie pla-

nowanej nowej wyceny, skrajnie nieko-
rzystnej dla pracowników MPK Kielce. 
A  ponieważ byłem liderem ówczesnego 
strajku, osobiście uczestniczyłem w tam-
tejszych ustaleniach i  podpisywaniu 
porozumienia kończącego strajk oraz 
dokumentów prywatyzacyjnych wyne-
gocjowanych przez specjalnie w tym celu 
powołany zespół, stanowczo protestuję 
przeciwko tej oszczerczej narracji oraz 
pomijaniu zapisów w tych dokumentach 
i pragnę odnieść się szczegółowo do tych 
przekłamań. 

Wzięliśmy odpowiedzialność za firmę
Zatem wróćmy do samego początku wy-
darzeń, które rzutują na to, co się dzieje 
teraz. 30 sierpnia 2007 roku o 14.00 po 
dwudniowych rozmowach przed bramą 
zakładu doszło do podpisania porozumie-
nia, w  którym między innymi został za-
warty punkt dotyczący prywatyzacji MPK. 
Tu chciałbym podkreślić, że pierwotnie 
nie był to postulat załogi, lecz punkt ten 
znalazł się w wyniku prowadzonych roz-
mów z miastem, podczas których strona 
związkowa nie zgadzała się na prywa-
tyzację i  oddanie strategicznego oraz 
kluczowego dla funkcjonowania miasta 
przedsiębiorstwa zagranicznemu inwe-
storowi. Nie mogliśmy tego poprzeć, tym 
bardziej, że ów inwestor ze względu na, 

jak to określał, katastrofalny stan spółki 
i  samych autobusów, nie chciał zawrzeć 
z  załogą pakietu gwarancji pracowni-
czych, ponieważ zobowiązał się w umo-
wie z władzami miasta do zainwestowa-
nia w ciągu 10 lat 76 milionów złotych. 
Natomiast władze miasta w negocjacjach 
nie chciały odstąpić od wynegocjowane-
go z  przedstawicielami francuskiej firmy 
Veolia pakietu inwestycyjnego, również 
tłumacząc się stanem przedsiębiorstwa 
i brakiem środków miejskim budżecie na 
wsparcie firmy.
–– 
W porozumieniu pomiędzy miastem a fir-
mą zawarto punkt, na podstawie którego 
powołano wspólny zespół posiadający 
umocowania prawne w  uchwale Rady 
Miasta nr XXI/440/2008 z  dnia 6 mar-
ca 2008 r w  sprawie warunków zbycia 
udziałów Miejskiego Przedsiębiorstwa 
Komunikacji Spółka z.o.o. w Kielcach na 
rzecz Kieleckie Autobusy Spółka Pracow-
nicza z.o.o. w Kielcach. W porozumieniu 
dotyczącym prywatyzacji, opracowanym 
na skutek działań w/w zespołu, napisano, 
że pracownicy wezmą odpowiedzialność 
za MPK, jeśli zrealizują zapisy inwesty-
cyjne na takim samym poziomie, jaki był 
uzgodniony z francuską firmą. 

Szczegółowe zapisy porozumienia
Prace zespołu opracowującego porozu-
mienia prywatyzacyjne były oparte na 
analizie zgromadzonej dokumentacji, 
która zawierała stan finansów spółki i  jej 
wycenę przeprowadzoną przez nieza-
leżnych ekspertów. Główne założenia 
uzgodnionego i podpisanego porozumie-
nia zawierały między innymi konieczność 
wykupienia udziałów MPK za gotówkę, 
zobowiązanie do zainwestowania w spół-
kę kwoty nie mniejszej niż 76,5 milionów 
złotych, zapisanie pięcioletniego okresu 
gwarancji pracowniczej dla załogi, w tym 
corocznego wzrostu wynagrodzeń, a tak-
że zobowiązanie spółki do niepobierania 
przez udziałowców dywidendy (nagrody 
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z  zysku). Strona związkowa, której mia-
łem przyjemność przewodniczyć, przyjęła 
w/w propozycje miasta, ale ze względu na 
tak wielkie oczekiwania, mając na wzglę-
dzie dramatyczną sytuację spółki i ogrom 
środków potrzebnych do zainwestowa-
nia, postawiła swoje warunki obejmujące:

• wykupienie 55% udziałów po wynego-
cjowanej cenie, wedle wyceny sporzą-
dzonej przez niezależną spółkę;

• wykupienie pozostałej części udziałów 
nie wcześniej niż po 2017 roku;

• zainwestowanie w  spółkę kwoty nie 
mniejszej niż 76,5 miliona złotych 
(w rzeczywistości w okresie przewidzia-
nym w umowie spółka pracownicza za-
inwestowała aż 105 milionów złotych), 
a  na dzień dzisiejszy kwota inwestycji 
wynosi 160 mln zł. 

• rezygnację z  popierania dywidendy 
i  przeznaczenie wszystkich pieniędzy 
uzyskanych z tego tytułu na inwestycję 
w zakup nowych autobusów. 

Jednocześnie przy tak postawionym przez 
stronę miasta stanowisku, strona związ-
kowa zażądała, aby środki, które będą 
przez załogę przeznaczane na wzrost ka-
pitału zapasowego spółki (inwestycje) nie 
będą działać na ich niekorzyść poprzez 
zwiększenie wartości udziałów. Aby temu 
zapobiec, wprowadzono zapis do umowy 
gwarantujący, że co prawda ceny za je-
den udział pozostaną na tym samym po-
ziomie, ale jednocześnie będą podlegać 
waloryzacji o stopień inflacji do czasu ich 
ewentualnego wykupienia przez spółkę;
W celu przypieczętowania nienaruszalno-
ści zawartych uzgodnień, zapisy te nie tyl-
ko zostały umieszczone w umowie kupna 
– sprzedaży, ale na wniosek strony związ-
kowej jeszcze przed dokonaniem wykupu 
udziałów miasto dokonało stosownych 
zmian w umowie spółki.

Co jeszcze zawierało porozumienie?
W  porozumieniem uzgodniono rów-
nież problem nałożonej na spółkę przez 
ZTM kary za strajk w  wysokości ponad 
1,5 miliona złotych, która mimo tak fa-
talnej sytuacji finansowej spółki, została 
przez MPK zapłacona mimo, że mieliśmy 
w  uzgodnieniach zagwarantowane, że 
ZTM odstąpi od jej nałożenia. Jak dra-
matyczna była wówczas sytuacja MPK 
świadczy fakt, że strajkująca Załoga 
MPK dobrowolnie odstąpiła od żądania 
zapłaty wynagrodzenia za czas strajku, 
którego legalność badała prokuratura 
potwierdzając jego przeprowadzenie 
zgodne z prawem.

Strony zobowiązały się również do tego, 
że wspólnie będą zabiegać o pozyskanie 
środków unijnych, które miały wspomóc 
załogę w  odnowieniu taboru będącego 
wówczas w  katastrofalnym stanie (jed-
nak te środki, które trafiły do miasta, nie 
wsparły taboru MPK, a  wręcz stały się 
konkurencyjne wobec spółki). Przypomi-
nam, że w ostatniej chwili Prezydent Kielc 
wycofał wniosek, który zawierał likwida-
cję przedsiębiorstwa, co jest dowodem 
na to, w jak dramatycznej sytuacji finan-
sowej znajdowała się spółka! Mówiło się 
wtedy o  „wielkim zwycięstwie strajku”, 
ale oczekiwana odpowiedzialność pra-
cowników za firmę była wówczas jeszcze 
większa. Uzgodnione i  podpisane przez 
strony dokumenty stanowiły kopię zawar-
tej umowy kupna – sprzedaży oraz pod-
stawę do zmian w umowie spółki.

Kierunek podejmowanych od kilku lat 
destrukcyjnych działań i  decyzji miasta 
w  stosunku do większościowego wła-
ściciela, w  tym nakładanie kar nawet 
w okresie szalejącej na całym świecie pan-
demii, świadczy o tym, że przedstawicie-
lom ratusza zależy na wywołaniu chaosu 
w  przedsiębiorstwie i  przejęciu mająt-
ku należącego do pracowników. Warto 
podkreślić, że dzieje się to w sytuacji, gdy 
spółka doskonale sobie radzi na rynku, 
jest w bardzo dobrej kondycji finansowej, 
a koszty jej funkcjonowania są jedne z naj-
niższych w Polsce dla tego typu usług.
–– 
Z  uwagi na powyższe, mając na wzglę-
dzie dobro spółki, jej funkcjonowanie 
oraz negatywny stosunek miasta do tej 
formy organizacyjnej, jaką jest akcjonariat 
pracowniczy, władze spółki MPK i  KASP 
złożyły w  2020 roku ofertę polegającą 
na odkupieniu przez miasto udziałów 
należących do pracowników. Ku nasze-
mu zdziwieniu miasto nie wyraziło wów-
czas zainteresowania ich zakupem. Taka 
informacja znalazła się w  odpowiedzi 
udzielonej nam w piśmie z 04.09.2020 r. 
podpisanym przez Prezydenta Kielc Bog-
dana Wentę. W  tymże piśmie napisano 
również, że ,,mając na uwadze fakt, iż 
żaden dokument (zarówno umowa spółki 
MPK Sp. z o. o., jak i umowa sprzedaży 
udziałów zawarta w dniu 06.10.2008 r.) 
nie zawiera zapisu o ustanowieniu prawa 
pierwokupu na rzecz Gminy Kielce udzia-
łów MPK będących własnością KASP…”. 
Wychodzi więc na to, że raz miasto po-
wołuje się na wiążące nas umowy, a  in-
nym razem, gdy jest mu wygodnie, pod-
waża ich zapisy!
–– 
Zapisy te odegrały też istotną rolę pod-
czas późniejszych wydarzeń, o  których 
Państwo byli już informowani na łamach 
„Pasażera”, a więc próby przeprowadze-
nia puczu w styczniu 2022 roku (podczas 
którego również doszło do złamania wie-
lu zapisów zawartych w  umowie spółki. 
Jego celem było zdyskredytowanie przed-
stawicieli spółki pracowniczej, niedo-
puszczenie do przeprowadzenia w  MPK 
audytu, a w konsekwencji przejęcie kon-
troli nad spółką pracowniczą, czyli jej ma-
jątkiem. Zatem od początku było dla nas 
oczywiste, że miasto nie chce sprzedać 
udziałów, tylko je przejąć, nie bacząc na 
to, co się stanie i jak będzie funkcjonował 
transport publiczny w Kielcach.
Ciąg dalszy w  kolejnym wydaniu ,,Pasa-
żera”!

Bogdan Latosiński

Od początku obecnej 
kadencji urzędnicy 
najwyższego szczebla 
w mieście negują 
obecną strukturę 
własnościową spółki...

Dlaczego spółka pracownicza chce 
kupić udziały od miasta?
Z uwagi na powyższe informacje i zapisy 
uwzględnione w  oficjalnych dokumen-
tach z całą pewnością można stwierdzić, 
że nie jest możliwa nowa wycena udzia-
łów MPK. Pragnę też podkreślić, że złoże-
nie przez spółkę pracowniczą propozycji 
wykupu udziałów będących w posiadaniu 
miasta, jest spowodowane prowadzoną 
od 2018 roku polityką obecnych władz 
Kielc. Od początku obecnej kadencji 
urzędnicy najwyższego szczebla w  mie-
ście negują obecną strukturę własnościo-
wą spółki i wykorzystując fakt, że miasto 
jest jednocześnie mniejszościowym udzia-
łowcem MPK (ma dostęp do wszelkich 
materiałów spółki) i zarazem organizato-
rem transportu publicznego w  Kielcach, 
w wielu kwestiach podejmują polityczne 
działania, szkodliwe zarówno dla firmy 
(działającej w oparciu o zasady wolnoryn-
kowe), jak i normalnego funkcjonowania 
komunikacji miejskiej w Kielcach.
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ZWIĄZKI APELUJĄ 
DO PRZEWODNICZĄCEGO 
RADY MIASTA 
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